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Omnium cultural a Sabadell

De març 1972 a febrer 1975

a Delegado sabadellenca va ser 
constituida el vint-i-u de Març de 1972 
per una “ Comissió organitzadora” in
tegrada per Anna M*. Aguiló, Antoni 
Devesa, Hermenegild Martí, Vicenç 
Mateu, Jaume Padrós, Lluís Subir ana, 
Enric Torrella, Antoni Trallero i jo ma- 
teix que vaig ser désignât per a presidir
la. En Assemblea celebrada el dia sis de 
Juliol del mateix any la Delegació que- 
dava legalment constituida i, com sol 
ocórrer en la majoria de casos sem
blants, per acord unànime dels que hi 
van assistir, els mateixos integrants de 
la Comissió organitzadora foren els que 
van integrar la primera Junta Rectora. 
Anna M*. Aguiló va fer-se càrrec de la 
Secretaria, Enric Torrella de la Vice- 
Presidència i Hermenegild Marti de la 
Tresoreria. Els membres restants hi fi- 
guraven com a Vocals. Em sembla just 
de fer constar aquí els encoratjaments 
que de cara a la creació de la nostra De
legació jo havia rebut de l’amie Màrius 
Samarra el qual residía a Terrassa però 
treballava a la nostra ciutat.

L’estatge social era al segon pis del n? 
7 de la Plaç del Gas que, durant algún 
temps, continué essent la “ Plaza de los 
Mártires” . Es tractava d’un pis acabat 
de construir -l’estrenàrem, dones- ale
gre i, sobretot, ben cèntric; i tot i que ja 
prevèiem que aviat podia arribar a ser 
insuficient, ateses les seves dimensions 
més aviat reduídes, el considerávem 
idoni per a començar a desenvolupar-hi 
les activitats que ¿ ’entrada ens propo- 
sàvem de portar a terme.

La Delegació comptava aleshores 
amb 410 asssociats que, en la seva tota
lità!, ens havien estât traspassats per 
l’Associació ja que es tractava d’altes 
registrades directament a Barcelona. La 
instai.lació en el local social comporté, 
és ciar, unes fortes despeses i d’ací que 
calgués donar els primers passos amb 
molta cautela. Aixó i, també, perqué 
eren encara temps ben difícils i no sa- 
bíem ben bé els problèmes “ oficiáis” 
que ens podien sorgir, va inclinar-nos a 
treballar primordialment en dues direc- 
cions: la de l’ensenyament del catalé i la 
d’augmentar el nombre d’associats.

Paral.lelament amb l’Obra Cultural 
de la Caixa d’Estai vis van ser endegats 
nous cursets de catalé en la mesura que

les nostres própies possibilitats econo
miques ens ho permetien, ja que la cor- 
poració municipal d’aleshores no es 
mostrava pas gaire propicia a ajudar- 
nos a intensificar aquesta tasca. Tan- 
mateix, les iniciatives que vam adoptar 
-entre altres, contactes amb els direc
tors de les escoles per tal que les classes 
de catalé fossin donades dintre l’horari 
escolar, que no s’hi feien, i al major 
nombre possible d’alumnes- van donar 
com a résultat que en el curs 1974-75 
s’aconseguís una xifra, que llavors po- 
dríem considerar força satisfactoria, 
com era la de 6.000 alumnes que rebien 
classes de catalé. No caldria afegir, pot- 
ser, que les reunions periódiques de 
professors de catalé, l’organització de 
cursets especialitzats, la preparació i 
distribució de materials didéctics, per 
esmentar-ne només algunes, constituien 
activitats a les quais destinéven prefe- 
rents esforços.

D’altra banda, considerávem que a 
més de l’ensenyament prôpiament dit 
no podiem deixar al marge altres for
mes de difusió de la llengua i de la cul
tura catalana per la qual cosa organit- 
zàrem conferències, creàrem un servei 
gratuit de correcció de textos, prestà- 
rem ajuts a altres entitats que celebra- 
ven actes culturáis amb iniciatives coin
cidents amb les nostres finalitats...

Quant a les conferències, que tenien 
Hoc al nostre estatge, n’esmentarem, a 
titol d’exemple, tres de les que van re
gistrar una major assistència de públic: 
”El català a les zones d ’immigració” de 
Francese Candel, ‘‘Conseqüències posi
tives i negatives del bilinguisme” de 
Joan Vallverdú, “El 5é centenari del 
primer Ilibre imprés en català” de Josep 
M®. Ainaud de Lasarte. I a títol anec
dotic, una que no es va poder celebrar 
perqué no va ser autoritzada segons ens 
va comunicar la policía local dues hores 
abans de l’hora en qué havia estât 
anunciada: “Picasso i la seva obra” a 
cérrec de Francese Vicens.

No voldríem caure en victimismes, 
però si tanmateix havíem de fer un breu 
resum historie de la nostra etapa de di- 
rigents de la Delegació local no podem 
silenciar alguns fets concrets que entre- 
bancaven la realització d’algunes de les 
nostres iniciatives. Per exemple, la cor- 
poració municipal ens va negar el per
mis per a la instai.lació del bibliobus de 
“Cultura en ruta” al Passeig de Manre-

sa al.legant problèmes que, de fet, no 
existien.

Pel que fa a la tasca d’incrementar el 
nombre d’associats, hem de fer constar 
que les visitadores que ens van ajudar 
van treballar d’una manera molt eficaç 
per la qual cosa cree que és de justicia 
recordar-les aquí.

El dia vint de desembre de 1974 -no 
tot van ser contrarietats- vam aconse
guir de poder portar a terme amb la 
col.laboraciô de “ Joventuts Musicals” 
un acte de la major importància: un ho- 
menatge a Pau Casais a base de l’audi- 
ció al teatre “ La Farándula” de Fora
tori “El Pessebre” a càrrec de l’Orfeô de 
Sants i l’Orquestra Simfônica de Barce
lona. Si tenim en compte les adverses 
circumstàncies politiques que aleshores 
encara persistien, la coincidèneia de to
tes les entitats culturáis sabadellenques 
que no solament van adherir-se a la se
va organització sinó que van donar la 
cara acceptant de posar el seu nom sota 
unes ratlles de justificació que 
encapçalaven el programa, creiem, avui 
encara, que va constituir un acte d’afir- 
mació de catalanitat ciutadana vérita
blement excepcional i transcendent.

En l’Assemblea ordinària celebrada 
el dia tres de Febrer de 1975 i per pres- 
cripció estatutéria, cessava jo en la pre
sidencia de la Delegació i també ho 
feien alguns bons amies que havien es
tât entusiastes i eficients col.laboradors 
de la primera Junta. Quedaven enrera 
tres anys d’assoliments i de fracassos i 
créiem que potser sí que hauríem pogut 
fer més del que vam fer, però d’alló que 
estévem segurs era que havíem servit i 
ajudat la nostra cultura. Com ho fa- 
rien, i sens dubte millor, aquells que ens 
succeirien.

Joan Blanquer

De febrer 1975 a gener 1979

primers de febrer de 1975, l’as
semblea ordinària de la delegació de Sa
badell va renovar parcialment la junta, 
d’acord amb els estatuts. Feia quasi 3 
anys de la seva constitució. Òmnium 
Cultural ja era força conegut a la ciutat 
gràcies al seu locai cèntric, a l’organit
zació de concerts i conferències i a l’en
senyament del català a 14 escoles
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d’E.G.B. -colegios nacionales-, de les 
24 que hi havia en aquell moment,

Aquests quaíre anys van ser marcats 
per i’organització i coordinaci© dels 
cursos de catalá i per l’assumpció de la 
secretaria permanent del Congrés de 
Cultura Catalana a Sabadell. També 
van ser marcats, i molt especialment, 
pel trasbals deis darrers mesos de la dic
tadura franquista i de les primeres elec- 
cions democrátiques, amb tota la il.lu- 
sió i preocupado que representà per la 
cultura catalana, per Catalunya i per la 
vida democràtica en general. En aquells 
mesos se senda cada cop més fort el res- 
so de la can?ó del Raimon: ”T’adones, 
company, que ja fa  molts anys que ens 
amaguen la historia i ens diuen que no 
en tenim, que la nostra és la dwells,...”

L’ensenyament del catalá a les esco
les va sofrir a la nostra ciutat una forta 
empenta amb el “no” de TAjuntament 
de Barcelona, el mar? del 75, i amb el 
decret d’incorporació de les “ lenguas 
nativas” en els programes d’E.G.B. 
Aixó va permetre que els directors de 
les escoles perdessin la por, i que per 
tant es poguessin fer normalment les 
classes en hores lectives senses les prohi- 
bicions deis inspectors. En conseqüén- 
cia, a finals del curs 76-77, es donaven 
classes al 92% deis centres estatals, si bé 
només ais cursos de 3r., 4art. i 5é 
d’E.G.B., a causa deis limitats recursos 
amb qué es comptava. El setembre del 
77 la delegado va informar oficialment 
l’Ajuntament de la decisió de no con
tinuar duent a terme i gestionant les 
classes de llengua catalana per conside
rar, d’acord amb allò aprovat a l’As
semblea Extraordinària celebrada el 22 
de juny a Barcelona, que després de les 
eleccions democrátiques ja no pertoca- 
va a Ómnium de continuar amb la tasca 
de suplénda. A partir de l’octubre 
d’aquell any, les classes per a adults i 
per a mestres van continuar i augmen
tar en nombre i extensió.

El Congrés de Cultura Catalana es va 
organitzar a Sabadell entorn a les enti- 
tats més sensibilitzades per la cultura 
catalana. La nostra delegació va 
assumir-ne el secretariat permanent i va 
teñir cura de la seva presentación Es van 
passar audiovisuals a les escoles, es van 
instai.lar taules de distribució i venda 
de cartells i documentació, i es va for
mar part de la comissió organizadora 
del final d’ámbit de l’Esport i el Lleure.

Juntament amb altres entitats cultu
ráis ciutadanes, l’Académia de Belles 
Arts, la Secció Cultural de la Coopera
tiva la Sabadellenca i Joventuts Musi
cals, es va iniciar l’organització d’actes 
publics. El primer fou l’homenatge del

premi d’Honor de les Lletres Catalanes 
1978, Vicent Andrés i Estellés.

Entre altres fets, es poden destacar 
exposicions i conferéncies, l’edició d’al- 
guns fulls, i com a fets atiples, la signa
tura de cartes exigint l’Amnistia i d’al
tres derivades de la vaga general del fe- 
brer del 1976. D’entre els projectes que 
es van quedar en el tinter destaca l’edi- 
ció d’una geografía de Sabadell i co
marca, per a escolars, que havia de ser 
escrita per Lluis Casasses i Pau Vila. 
L’economia no ho va permetre.

Totes aqüestes tasques encaminades 
a la normalització cultural van ser rea- 
litzades pels companys de la junta, pels 
mestres de català, per joves i per socis 
que van ser al nostre costat. Fou un pas 
més, un pas humil, possiblement no 
prou llarg, en aquells anys en qué Om
nium Cultural era més que una associa- 
ció.

No voldria pas fer-ne un balan? sinó 
sols una remembran?a, com a reconei- 
xement de la tasca d’uns, tot recordant 
la companya Fina Esteve morta en acci
dent la nit de Cap d’Any del 1979. El 
poc o molt dut a terme va ser un treball 
de tots.

Oriol Civil

_______ De 1979 a 1981_______

'V ::
e la Junta Rectora de la Delegació 

Territorial de l’Ômnium Cultural de 
Sabadell, de l’any ’78, només quedaven 
tres membres actius. S’havia de buscar 
nova gent. L’Oriol Civil, el president 
sortint, suggeria homogeneïtat en el 
nou equip.

A l’Assemblea General de la Delega
ció (5-2-79), la nova Junta de Govern 
restava formada. La diferèneia respecte 
a juntes anteriores podia venir donada 
pel fet que en aquells moments al nostre 
pais, i de mica en mica, les Institucions i 
Entitats anaven reconduint les seves ac- 
tivitats i es dedicaven, cada cop més, a 
les funcions que els corresponia per na- 
turalesa; el nou conseil estava molt 
il.lusionat amb la nova orientado que 
podia emprendre l’Ômnium i, també, 
amb la manera que pensava dur a terme 
el seu mandat -se l’acusà de tecnocrà- 
tic-; per altre cantó, foren creades les fi
gures de Vice-presidents, fins aleshores 
inexistents.

Les directrius exposades i aprovades 
en la dita Assemblea General de la De
legació, a grans trets, foren: Estudi de 
les funcions de l’Entitat; comunicació 
amb els socis; presèneia activa i engres-

cadora en les activitats sôcio-culturals 
de la ciutat i comarca i, finalment, estu
di de possibles fonts de finançament.
Per altra part, es va continuar en el ca
rni de potenciació de Tensenyament de 
la llengua catalana. Per al compliment 
de cada objectiu general es crearen unes 
Comissions de treball compostes bàsica- 
ment per membres de la Junta Rectora, 
però que sempre estigueren obertes a 
tots els socis de l’Entitat.

Respecte a l’estudi de les funcions de 
l’O.C., s’havia d’assolir que aquest ob
jectiu arribés a ser una fita institucio
nal; calia conscienciejar Barcelona. Es 
questionava tot; en aquest sentit vèiem, 
a través de Pacta de la reunió de Dele- 
gacions Locals i Comarcáis que fou 
convocada a Terrassa, a mit jan setembre 
del ’79, que, a suggeriment del repre
sentan! de Sabadell, els presents, per 
unanimità!, prengueren, entre d’altres, 
el següent acord; “ Nécessitât d’apro- 
fundir en l’anàlisi de la proposta de fe- 
deralitzar Pentita!” . No seria fins a 
l’Assemblea General Ordinària del 30 de 
mar? del ’82 que s’atendría una de les 
peticions de la Junta Directiva de Saba
dell en el sentit que un dels seus mem
bres formés part de la Junta de Barcelo
na, i aixi fou nomenada Anna Maria 
Aguilô Sabadell.

En aquesta linia d’estudi de les fun
cions i estructura de PEntitat, cal posar 
de relleu que es va procedir a una revi- 
siô i posterior modificació dels Estatuts 
de la Delegació, aprovada a l’Assem
blea General del 1980.

Quant a comunicació amb els socis, 
el Comité de Govern intentava establir 
una comunicació directa amb els seus 
associais per un cantó, i per l’altre, con- 
vingué una política de portes obertes 
amb els mitj ans de comunicació locals i 
amb els de Barcelona; aquests darrers, 
a través deis seus corresponsals. A part 
de les comunicacions personals 
adre?ades a tots els socis amb motiu de 
cada un deis actes sócio-culturals que la 
Delegació Territorial organitzava, es va 
procedir a Pedició d’un periódic que en 
el seu núm. 1, aparegut el 23 d’abril 
del ’79 a tall de salutació, s’explicava 
quina seria la seva comesa.

Cal agrair a tots els professionals de 
la informació el bon tracte que sempre 
es dispensà a la Delegació d’Òmnium 
Cultural de Sabadell.

La presèneia activa i engrescadora en 
les activitats sòcio-culturais de Sabadell i 
comarca, s’aconsegui gràcies als nous 
temps democràtics que la societat vivia i 
als horitzons que s’albiraven. Les Enti
tats eren cada vegada més conscients del 
perqué de la seva constitució. Òmnium
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Cultural, Delegació Territorial de Saba- 
dell, intentava aportar el seu granet de 
sorra en el món de la Cultura Catalana a 
diferents nivells i en el camp de les dife- 
rents disciplines, cosa aquesta darrera 
no habitual fins aquell moment.

Una tasca important que es féu per a 
Sabadell fou l’endegada per la Coordi
nadora d’Entitats i que aplegava l’Aca- 
démia de Belles Arts, Departament de 
Cultura de la Cooperativa “ La Sabade- 
llenca” , Joventuts Musicals i la Delega
ció d’Omnium Cultural; des del recital 
de rOvidi Montllor, “ Coral romput de 
Vicent Andrés i Estellés’’, “ M-7 Cata- 
lónia” deis Joglars, passant per un con
cert a cárrec deis solistes de Catalunya 
fins a un recital de Folk Country... 
D’actes organitzats a càrrec d’O.C. cal 
esmentar: el cicle “ Sabadell: Balanç i 
Perspectives’’; “ 50 Anys de Premsa Sa- 
badellenca (1929-1979)’’ amb l’edició 
d’un catáleg bibliográfic commemora- 
tiu; “ Premsa Catalana actual’’, “ Da- 
rreres Manifestacions Culturáis i Lite- 
ráries ais Països Catalans’’ amb l’edició 
conjunta amb la revista “ Éczema’’ de 
les ponéncies’’; “ El Fet Nacional ais 
Països Catalans’’... Tot i la feina feta, 
ens va quedar una promesa per complir 
i de la qual sempre s’havia parlât: era 
l’homenatge al nostre gran Joan Oliver 
anys més tard el duria a terme la Corpo- 
ració Local.

La situacíó econòmica de la Delega
ció era deficitària; ho havia estât, ho 
fou i ho seria. La nova Junta ja se’n féu 
ressó en el Butlleti d’Informació n? 1. 
Es féu una campanya de captació de 
nous sods amb l’eslogan força atrevit: 
“ Òmnium Cultural. Ja en sou soci? Ja 
ajudeu la Cultura Catalana?’’. Feu fo
rât, aconseguint-se que a finals del ’79 
fossin gairebé dos-cents els nous sods 
captats. Si a giquesta xifra hi sumem la 
incorporació dels sods de la demarca- 
ció territorial de Sabadell, que es pro
dui a mitjans d’any, s’arribaven al mi- 
ler de sods.

Cal fer esment que la Comissió 
d’Obres Socials de la Caixa d’Estai vis 
de Sabadell, a través del Concurs per a 
la realització de programes d’actuació 
sócio-cultural, ens adjudicà un premi 
de cent mil pessetes per tal de completar 
la secció de Filologia Catalana de la 
nostra, aleshores, migrada biblioteca.

Tot i aquests esforços, no s’aconse- 
gui capgirar la situació econòmica defi
citària de la Delegació Territorial de Sa
badell. Calgué i calia trobar-hi solu- 
cions.

La nova Junta encapçalada per l’An
na M. Aguiló treballaria de valent.

Fermi Pons i Pons

Anna M? Aguiló
Presidenta de la Delegació d^Òmnium Cultural de Sabadell per Joan Cuscó

la primavera del passât any, va 
néixer un nou llibre locai, que duia per 
titol genèric i cabdalment identificador: 
GENT DE SABADELL (1). En les se- 
ves pàgines, s’hi apiegava una col.lecció 
de gent de casa nostra i en ella no hi po
dia pas mancar l’Anna Maria. A mi em 
va tocar de fer-li una breu biografia i 
crec adient transcriure-la en aquesta 
ocasió; si més no, serà una mena d’in- 
troducció a l’entrevista.

“Anna Maria Aguiló i Sabadell.
Sabadellenca des d'un diumenge de 

novembre de l'any 1944.
Fou alumna del Col.legi R.R. Sagra

da Familia i acabà el batxillerat en les 
mateixes religiöses, però a Barcelona. 
Fa els estudis de preuniversitari i des- 
prés ingressa a la Universität de Barce
lona, obtenint la llicenciatura en Filoso
fia i Lletres, secció de Filologia Clàssica 
(1968). Presenta una tesi dirigida pel 
Catedràtic de Flati de la Universität de 
Barcelona, el doctor Marià Bassols de 
Climent, i obté el doctorat.

Mai no ha deixat d 'estudiar. Va fer 
els Cursos de Formació del Professorat; 
fa  els Cursos Monogràfics del Doctorat 
a la mateixa Universität amb les assig- 
natures de Lexicografía i Semàntica 
Llatines, Sànscrit, Llengues Itàliques...

Estudia com alumne lliure al Conser
vatori Superior Municipal de Música de 
Barcelona -piano- (1965-1971).

A més, es matricula a l'Escola d'Idio
mes Modems a la susdìta Universität 
(alemany, anglès, francés i català). És 
professora de Llengua Catalana i de 
Flati.

Ha desenvolupat una activitat pro
fessional docent molt notable. Des del 
curs 1968-69 és professora de EINEM 
“Egara", de Sabadell-Terrassa.

El 1972forma part de la Comissió Ges
tora de la Delegació d'Òmnium Cultural 
a Sabadell, de la qual és elegida presiden
ta el 1981. És vice-secretària de la Junta 
Directiva d'Òmnium Cultural.

Iper omplir (?) tot el temps que li po
dia quedar “IliUre" no deixa de viatjar 
tot el que U és possible. Ha voltai per 
Espanya, Franga, Itàlia, Grècia, Suïssa, 
Polònia...

Procura participar en totes aquelles 
manifestacions culturáis que creu que 
pot ser-hi útil...

Fi agrada el cinema, el teat re, la lec
tura, la música (va a les tempo rades 
d'òpera i ballet del Liceu, i també a les

d 'òpera de La Farándula), al Palau de 
la Música, segueix les Corals...

Horn creu que deu dormir alguna es- 
tona... O no?

Que té una capacitai olímpica, això 
és inqüestionable.

I que també està agafada a les quatre 
barres, molt fortament".

Crec que amb aqüestes linies prece
dents podem calibrar qui és i corn és 
aquesta dona jove, afable i carismàtica... 
Fa anys que la conec i sempre l’he vista 
igual: és tcm naturai com la mateixa fruita 
de l’arbre... A part, és comunicativa de 
mena, de bona mena, ensems oberta a tot 
i a tothom. Conversar amb ella és el més 
fácil del món. Li agrada expressar-se, co- 
municar-se, donar-se sense reserves.

Ella és, a més a més, una activista 
efectiva. Dedica tota la seva vida a tot 
el que és catalanitat. I fer país. I pels 
seus mèrits està on està i sempre al da- 
vant, al Hoc dels ardits i valents.

Des de l’any 1981, com s’ha dit 
abans, presideix l’Òmnium Cultural de 
Sabadell; delegació que compta amb 
mil socis. Durant aquests anys que re- 
geix la presidència locai haurà tingut 
entrebancs per una part i facilitats, per 
l’altra, possiblement, amb satisfaccions 
i desii.lusions.

-Com ho valores, Anna Maria? -li 
preguntem.

-Ho puc resumir aixi: Experiència en 
l'organització de les diferents activitats, 
coneixenga de diverses persones i enti- 
tats, així com una bona amistat amb els 
membres de la junta, professors i d'al-


